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Les retallades s'emporten per
davant les festes majors. I és
que les finances municipals fa
anys que no quadren i la ma-
joria d’ajuntaments es veuen
amb l’obligació de retallar fins
a més de la meitat el pressupost
destinat a les tradicionals festes.

A Cornellà de Llobregat, el
pressupost de Festa Major del
Corpus està congelat des de l’i-
nici de la crisi econòmica, però
això no ha impedit mantenir les
activitats. Així, els actes no
s’han vist limitats, sino al con-
trari. Gràcies a la implicació

dels ciutadans i de les entitats,
i el recolzament i la bona sin-
tonia amb l’Ajuntament, cada
any s’incrementa la programa-
ció.  

IMPLICACIÓ CIUTADANA
Ja sigui per mitjà d’una entitat
o per la iniciativa d’un grup de
veïns, cada any s’estrenen actes
i s’amplia la programació. 

Per exemple, en aquesta da-
rrera edició es va organitzar la
Gimcana Familiar del Corpus i
des de fa anys existeix l’espai del
Toc de Corn que organitzen un
grup de veïns. 

El programa de festa major
recull sopars de barri, activitats
esportives, infantils i culturals
que són possibles gràcies a la
dedicació de les entitats i que
compten amb el suport de l’a-
juntament, sobretot logístic. 

FESTA MAJOR D’ALMEDA
Aquests dies s’estan celebrant
les Festes Majors d’Almeda (del
13 al 21 de juliol). La festa se ce-
lebra a una pista de bàsquet i
futbol sala del barri, al carrer
Sant Ferran. Allà es fan totes les
activitats (llevat enguany, que

s'han desplaçat quatre metres
cap a la carretera perquè alguns
veïns es molesten pel soroll).

El president de l'Associa-
ció de Veïns d'Almeda, Ignacio
Montiel, ha explicat en decla-
racions a Línia Cornellà que els
ingressos s’han aconseguit “a
través dels spònsors, encara
que enguany han fallat bas-
tants".  Tot i així, diu, "no hem
retallat res, si de cas hem filat
prim a l’hora de negociar les ac-
tuacions".

De totes maneres, l’AAVV
d’Almeda “no organitza mai
activititats cares i també ens fi-
nancem mitjançant el que re-
captem al bar que col·loquem a
peu de pista”, afegeix Montiel.

El president de l’associació
veïnal explica que enguany “la
gent s'ha avocat per ser solidà-
ria mitjançant les taules de la
Nit Golfa”, un sopar amb ac-
tuacions que es va celebrar dis-
sabte, en què cadascú lloga una
taula per sopar a la fresca.

Per a les competicions es-
portives de tota mena que s’han
organitzat s’ha demanat 1 kg de
menjar per participant. Tots
els aliments que s’han recaptat
es destinaran a  la Botiga Soli-
dària, on també col·labora la
gent que lloga taules per a la Nit
Golfa. 

Montiel diu que l'Ajunta-
ment ha complert i ha donat su-
port financer a les festes i que
“gairebé tots els diners van a pa-
rar als focs artificials”.

L’austeritat no atura la festa
» Des de l’inici de la crisi econòmica, les Festes Majors del Corpus han congelat els pressupostos
» Tot i els ajustos i l’austeritat, Cornellà ha mantingut l’esperit festiu gràcies a la implicació ciutadana

Pressupostos retallats

Neus Màrmol
CORNELLÀ

Gràcies a les entitats

i veïns de Cornellà

cada any s’amplia 

la programació

La Pegatina és una de les formacions que va actuar per les Festes del Corpus 2013. Foto: Ajuntament de Cornellà
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El 28 de maig, Julio Gómez,
Jordi Cases i jo, Neus Màrmol,
vam agafar tres vols -per sepa-
rat- en direcció a Nova York.
Començava l’aventura.

Els tres formem part de l’as-
sociació Dretadecidir.com que
té per objectiu donar a conèixer
a nivell internacional la volun-
tat de la majoria de catalans de
celebrar un referèndum per a
decidir el nostre futur: volem un
Estat propi?.

Durant tres setmanes vam
viatjar en cotxe pels Estats Units
i vam entrevistar personalitats
catalanes residents al país i nor-
damericans que coneixen la re-
alitat de Catalunya. 

Mary Ann Newman, que és
escriptora, traductora i va rebre
la Creu de Sant Jordi l’any 1998
-ha traduït obres de Quim Mon-
zó i Eugeni d’Ors a l’anglès i ha
presidit el Catalan Center de
Nova York- va ser la primera
entrevistada. Newman ens va
rebre a casa seva, al bell mig de
Manhattan, i ens va explicar per
què creu que els catalans hem

de celebrar el referèndum i
com ha viscut els “atacs” a la
llengua catalana.

Aquella mateixa tarda, Jau-
me Soler, president del Catalan
Institute of America, ens va
convidar a un Happy Hour de
catalans a Brooklyn. Allà vam
conèixer la Liz Castro, editora

de What’s up with Catalonia?,
un llibre que explica, en anglès,
les peculiaritats de Catalunya
(als capitolis vam fer l’entrega
d’aquest llibre, de la declaració
de sobirania del Parlament i
d’una samarreta del Barça).

També vam  conèixer Jordi
Dosaiguas, un dels fundadors
de les assemblees als Estats
Units. La Maria Rosa tampoc es
va perdre el meeting. És una
dona de 80 anys, molt enèrgi-

ca -els seus néts li diuen rockin’
iaia- que viu als Estats Units
des de ben jove i que es va pre-
sentar amb un mocador al coll
estampat amb les quatre barres. 

Un dels personatges que
ens va sorprendre més va ser el
Roger, un nordamericà total-
ment enamorat de Catalunya,
que viatjarà a Barcelona l’11
de setembre per participar a la
cadena humana i quedar-s’hi.

Nordamericans enamorats
de Catalunya, pensava. Ena-
morats de la llengua, enamorats
de les nostres tradicions, el
nostremenjar, i enamorats dels
nostres paisatges. Això nostre
tan especial, vaig pensar, tam-
bé és seu, dels nordamericans
com la Mary Ann, la Liz, el Ro-
ger i la Meghan (professora de
llengües romàniques que parla
perfectament el català i que
ens vam reunir a la Universitat
de Georgia).

Catalunya té tot el que un
pot demanar. I, si ho compar-
tim, sense recel, sense pensar
que només és nostre, sense
caure en el purisme en què
moltes vegades caiem, segura-
ment per inseguretat i per por
a morir, aleshores construirem
una societat rica, que es rela-

cionarà d’igual a igual, sense
complexes, amb la resta de so-
cietats del món.

LEGITIMITAT DEMOCRÀTICA
Tots els entrevistats coincidien
en què la consulta s’ha de cele-
brar. És imprescindible que hi
hagi una legitimitat democrà-
tica i tenir en compte el parer de
tots els ciutadans. 

D’això vam parlar amb l’E-
duard Vallory, politòleg i pe-
riodista (entre d’altres moltes
coses) a Nova York. Vallory va
fer una aportació que ningú no
havia esmentat i que considero
cabdal: deia que s’ha de gene-
rar un debat en què tothom pu-
gui escoltar els arguments a
favor i en contra d’un Estat
propi, ja que és l’única manera
de poder escollir amb llibertat.
I el referèndum és l’única opció
que ens legitima de cara als ob-
servadors internacionals. Fer
una declaració unilateral d’in-
dependència és inviable demo-
cràticament.

L’ÚNICA SOLUCIÓ: EL SÍ
Molts autonomistes ara creuen
que l’única solució per a Cata-
lunya és la independència. Allen
Buchanan, professor de filoso-

fia a la Universitat de Duke i au-
tor del llibre Secesión, feia
aquesta reflexió durant l’en-
trevista que vam fer a casa
seva, una llar preciosa enmig
del bosc als afores de Durham.

Exposava dos factors clau
que, segons ell, expliquen
aquest gir: la distribució dis-
criminatòria dels recursos que
perjudica a una regió determi-
nada (Catalunya) i la negativa
continuada a negociar una for-
ma d’autonomia intraestatal
adequada per part de l’Estat es-
panyol. 

Molts catalans, com jo, que
fins ara no teníem una postura
clara envers l’Estat propi, ara la
tenim. Molts direm que sí al re-
ferèndum, però no perquè vul-
guem posar fronteres, no per-
què no ens sentim part d’Es-
panya i espanyols. Sino perquè
hem dit prou. Perquè l’afany
d’homogeneïtzació de l’Estat
espanyol està ofegant una part
de la nostra identitat. 

Impotència, tristor, buidor.
Som menyspreats per la mare.
Som fills no desitjats. I, en-
front d’això, l’única alternativa
és fugir del niu, refer la nostra
vida i independitzar-nos. Potser
la distància curarà les ferides.

La consulta viatja als Estats Units
» Una expedició formada per una periodista de Línia Cornellà recorre 25 estats per explicar el dret a decidir

Diversos moments de la ruta que ha fet Dretadecidir.com durant tres setmanes als Estats Units. Fotos: Julio Gómez

Per Neus Màrmol
CORNELLÀ

Referèndum 2014

Tots els entrevistats

coincideixen en què

la consulta s’ha de

celebrar
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Actualitat a la xarxa

Torre de Guaita Un diari plural

#platja #festesmajors #vacances

El PSC i el PSOE han pactat, a
Granada, una nova reforma de
la Constitució, i dic nova perquè
l’any 2011 ja en van pactar una
amb el PP on, per cert, ni rastre
de federalisme.

Dir-li reforma potser és
molt agosarat, ja que l’única di-
ferència amb la de 1978 és el
principi d’ordinalitat, un prin-
cipi que millora, sobre el paper,
el finançament per a Catalunya.
Per cert, l’article 206.5 de l’Es-
tatut de Catalunya ja l’anun-
ciava, tot i que el TC, en
sentència 31/2010, el diluïa en
tota la seva extensió.

El principal error dels so-
cialistes continua sent que pen-
sen que la independència passa
per una millora de finança-
ment: res més lluny de la reali-
tat, el pacte fiscal com a tal està
més que oblidat.

Com deia Ovidi Montllor,
“ja no ens alimenten les molles,
ara volem el pa sencer”. I és que
després dels atacs a la nostra
llengua, a les nostres institu-
cions, als nostres símbols, a la
història del nostre país, al nostre
marc competencial, la constant
residualització i ridiculització,
ja no ens conformem amb rebre
simplement els diners que ens
toca per haver estat produïts a
Catalunya. El que volem és un

Estat independent dins la Unió
Europea. 

L’acord tancat entre les di-
reccions de PSOE i PSC l’ano-
menaria “ni-ni”, m’explico.

Aquest pacte no reconeix ni
les nacions històriques ni el
Dret a decidir. Equipara la na-
turalitat de Catalunya a l’artifi-
cialitat de les que varen
aconseguir l’autonomia per la
via lenta o, el que és el mateix,
per l’article 143 de la Constitu-
ció.

A banda de la ridiculització
de Catalunya, el projecte fede-
ral que els socialistes catalans
han pactat amb els socialistes
espanyols tampoc inclou el Dret
a decidir. Un Dret essencial per
a tots aquells que creuen en la
llibertat i en poder expressar-se
més d’ una vegada cada 4 anys i
que, per cert, portaven en el seu
darrer programa electoral. I el
finançament… qui es creu, a dia
d’avui, uns pactes signats on
una de les parts és Espanya?
Ens creurem a qui ha enganyat,
estafat, manipulat i incomplert
reiteradament? Ens creurem a
qui, cap a Catalunya, té un
amor de caixer automàtic? Algú
es creurà un federalisme que
neix com a antídot a l’indepen-
dentisme, que a hores d'ara ja
és imparable? 

4La Constitució federal,
retorn al 1977

@Vicent Flor: Agradi o no, hi ha una pro-
posta destacada d’independència a Catalunya.
Però el CIS no ho pregunta. Sociologia com-
promesa amb el poder.

@Joan Vea: Mentre milers de joves
pateixen l’exili econòmic, el rei d’Espanya
diu que els té enveja. I si l’ajudem a exiliar-
se? #porquenotecallas.

@Jordi Riera: Quin estudiant voldrà
tornar aquí cobrant 2 i 3 vegades menys
per la mateixa feina un cop hagi marxat?
La fuga de cervells és un drama!

La corrupció comença a afectar la
credibilitat de tot el sistema de-
mocràtic, però mo es pot tolerar
l’intent, per part de certs mitjans
irresponsables i poders ocults
molt potents, d’obrir el ventila-
dor i generalitzar-ho tot. S’ha d’a-
nar a l’arrel del problema; és a
dir, a perseguir els casos de cor-
ruptes concrets, i també caldria
saber qui són els corruptors i ex-
plicar, amb pèls i senyals, la con-
nivència dels lobbys, prepotens
insensibles, amb tot el que s’es-
tan succeint a casa nostre. Per
aturar la corrupció cal transpa-
rència i contundència, però mai
no es pot fer servir el simplisme
i la generalització. Recordem el
cas d’Itàlia: el gran corruptor
Berlusconi va passar a fer de po-
lític, la corrupció va continuar i es
van aplicar receptes molt antiso-
cials. Avui està condemnat a
presó.

4La xacra de la 
corrupció

Per Oriol Rosés/ Sant Ildefons
Per Josep M. Li Romero. / Centre

L'espiral de patiment dels ciu-
tadans no es transforma en
rebel·lia en la mesura que ho
hauria de fer. Em sorprèn la
desfermada alegria popular
per l'empresonament de Bár-
cenas. Aquest personatge hau-
ria d'estar entre reixes des de
fa temps. Un tipus amb 43 mi-
lions a Suïssa, que donava so-
bresous als dirigents del PP i
que gestionava comissions
d'obres públiques hauria de
ser fa molt temps inquilí de la
presó, igual que dotzenes de
col·laboradors seus. Ens con-
formem amb ben poc.

La ciutadania espanyola
mai no ha patit una rapinya
de drets i serveis tan dura en
democràcia. Un funcionari
em justificava el perquè no hi
ha una resposta social con-
tundent a aquests abusos: "Si
llegissin cada dia el BOE i
analitzessin els efectes de cen-
tenars de disposicions que es
publiquen diàriament, s'orga-
nitzaria una revolta popular.

Per bé o per mal, la gent no
s'assabenta". Construeixen un
nou ordre de desigualtats en
tots els aspectes de la vida
quotidiana, des de la sanitat a
la justícia, l'educació, el medi
ambient ... Al contrari del que
prediu Mariano Rajoy, al final
de legislatura Espanya serà
un país molt diferent; molt
pitjor, s'entén. I potser irre-
versible, precisament per la
quasi segura contribució d'en
Bárcenas, que ja està desta-
pant la caixa dels trons.

La contestació del carrer no
està a l'altura de la gravetat
dels fets i es deixa enlluernar
amb quincalla com Bárcenas.
Un acudit de l'escola surrea-
lista espanyola compta que
algú va donant-se cops de mar-
tell al cap. En ser interrogat per
la seva estranya acció respon:
"És que, quan ho deixo de fer,
em dóna un gust ...". Mala-
ment anem. Per això a Catalu-
nya l'independentisme creix
cada dia a passes agegantades.

Per Martí Jonàs i Aitort / Cornellà

4El patiment dels ciutadans
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En una entrevista al diari El
Mundo, l’alcalde de Cornellà,
Antoni Balmón, afirma que “no
hi haurà consulta, no se cele-
brarà”, però que “espero viure
per veure-ho”. 

El batlle també assegura
que “en la intimitat, els de CiU
diuen que el procés no va bé”,
i que per aquest motiu la con-
sulta no se celebrarà. 

Tot i això, Balmón assegurar
que “si rebo una targeta elec-
toral a casa, serà per un acord
entre govern espanyol i el go-
vern català”. 

CiU RESPON
Jordi Rosell, portaveu del grup
municipal de Convergència i
Unió a l’Ajuntament de Corne-
llà, destaca en declaracions a Lí-
nia Cornellà, que CiU està “fent
passes no només paraules, i
seguint el full de ruta”.

En aquest sentit, el portaveu
convergent afirma que “Bal-
món pot pensar que no se ce-
lebrarà la consulta”, però que
“arran de l’explosió del cas Bár-
cenas, CiU ha portat la trami-
tació per via d’urgència de la llei
de consultes per acabar apro-
vant-la a principis de la tardor”. 

“VAIG VIURE EL FEIXISME”
Durant l’entrevista Balmón va
explicar com durant el passat
Sant Jordi va ser escridassat i
acusat de no ser català, al que
el batlle va afirmar que “per

aquí no hi passo”. “Vaig viure el
feixisme. Em van voler perse-
guir pel fet de no pensar com
ells”. 

El polític socialista va asse-
gurar que el PSC defensarà el
dret a decidir: “urnes sí, però
amb un pacte clar”, va reblar. 

El socialista i mà dreta del
primer secretari del PSC, Pere
Navarro, també va afirmar que
“un govern seriós sap que una
consulta termòmetre no és se-
riosa”. A més, va alertar del que
segons ell és “estar en un nú-
vol”, tot recordant el cas de
Padània, el nom que la Lega
Nord va donar al nord d’Itàlia
fa unes dècades, tot buscant la
independència de bona part
del territori italià.

Antoni Balmón va afirmar
que no vol “trencar amb Es-
panya”, i que “recomposar una
família costa molt”. 

“DRET A DECIDIR A L’ADN”
L’alcalde de Cornellà ja va de-
clarar el mes passat, en relació
a la campanya del ‘No’ iniciada

des de l’alcaldia de l’Hospitalet,
que “ell no faria una campanya
similar a Cornellà”. 

En aquella entrevista a Els
Matins de TV3, Balmón va de-
clarar que “el PSC porta el dret
a decidir a l’ADN”, tot i que va
dir, en relació a la consulta, que
“el moment ideal és quan sigui
legal”, tal i com ha tornat a de-
clarar a El Mundo.

Antoni Balmón, convençut  que
no se celebrarà la consulta 

» L’alcalde de Cornellà afirma que no vol “trencar amb Espanya”
» El polític socialista explica com el van escridassar durant Sant Jordi

Els cinemes Full HD de Cornellà
estrenen 10 noves sales

CINEMA4El cinemes Full HD
del centre comercial Splau, al
barri de la Riera, estrenen
aquest mes 10 noves sales que
se sumaran a les 18 actuals. 

Els cinemes han invertit
més de 4 milions d’euros en
aquestes noves sales de petit
format, que proporcionaran
una immersió sensorial major.

Els cinemes Full HD de l’S-
plau van ser els líders en re-
captació i en espectadors de tot
Catalunya durant 2012. El ge-
rent dels cinemes, Pere Sallent,
va destacar durant la presen-

tació de les noves sales que
aquestes oferiran “la progra-
mació més completa del país,
tant pel que fa al cinema co-
mercial com l’infantil i d’autor”. 

Tot i que l’objectiu no és
mostrar pel·lícules en versió
original, Sallent va assegurar
que en alguns casos sí que es
projectaran. 

Aquesta ampliació suposa-
rà 2.800 noves butaques, i la di-
recció espera tancar 2013 amb
1.200.000 espectadors, una xi-
fra que el posaria com el segon
cinema de tot l’Estat.

Un programa ocupacional
ajuda a fomentar el civisme

CIVISME4Des de juny parelles
d’agents cívics recorren la ciu-
tat per fomentar un bon ús de
l’espai públic i detectar pro-
blemes que es puguin plantejar. 

Aquestes parelles formen
part de les 60 persones que l’A-
juntament ha contractat en el
marc dels plans d’ocupació que
es van posar en marxa el passat
mes. Es tracta de persones en
situació d’atur de llarga dura-
da, que han estat contractades
per un període de sis mesos. 

El consistori invertirà 2 mi-
lions d’euros en aquest projec-

te, que segons va explicar Emi-
lia Briones a l’ACN, “ja és tot un
èxit” tenint en compte la si-
tuació. 

Aquesta inversió prové en
un 79% de les arques munici-
pals, i en un 21% del fons que
l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona destina a l’ocupació.

Aquestes persones han sor-
tit de les llistes del SOC de la
ciutat, i s’ha tingut en compte
la seva situació social i la seva
formació. De cara a la tardor
està previst que es contractin
més persones. 

Cornellà Nova aplicació web | ‘Cornellà a prop teu’
L’Ajuntament ha posat en marxa una aplicació web que té com a objectiu millorar la 

comunicació entre els cornellanencs i les cornellanenques i el consistori. Aquesta aplicació
facilitarà que els veïns plantegin les seves queixes, suggeriments i incidències per a que

arribin directament als regidors. La web de l’app és www.apropteucornella.cat.

F. Javier Rodríguez
CORNELLÀ

Els cinemes de l’Splau volen convertir-se en els millors del país. Foto: arxiu
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Baixa l’atur a Cornellà 
en 246 persones

OCUPACIÓ4Les persones re-
gistrades a l’atur durant el mes
de juny van descendir en rela-
ció a maig en 246 persones. 

El número total de persones
en situació de desocupació a la
ciutat arriba als 8.055, una
taxa del voltant del 18%. 

Aquestes bones dades de
Cornellà en relació a l’ocupació
es veuen reflectides en el total
de la comarca, amb un descens

de les persones sense treball de
2.438, quedant en un total de
68.849 a tot el Baix Llobregat.

Per sectors i activitat eco-
nòmiques, en relació amb el
mes anterior, l’atur disminueix
sobretot al sector serveis, co-
merç, restauració i hosteleria.
Aquestes dades, llavors, serien
el resultat de la temporada
d’estiu, uns mesos que sempre
creen ocupació.

El treballador que va perdre la
mà porta a judici l’empresari

TRIBUNALS4Leonardo Agus-
tín Ganchozo va començar a
treballar a l’empresa Plàstics
Maide de Cornellpa el passat
mes d’octubre de 2011. No te-
nia contracte i cobrava 52 eu-
ros al dia per utilitzar un toro
mecànic i fer feines de trans-
port. 

Dos mesos després, Leo-
nardo Agustín va perdre la seva
mà dreta. La màquina d’igni-
fugació, que projecta morterde
perlita i vermiculita, s’havia
encallat de nou. Leonardo, que
no s’havia com funcionava, va
haver de ficar la mà a dins, on
li va quedar atrapada durant 20
minuts. 

Quan va poder treure la
mà, aquesta havia quedat tri-
turada. Dies després els metges
van haver d’amputar-li la mà. 

El treballador equatorià no
tenia contracte laboral, i segons
la seva versió, va ser pressionat
per a que signés un document
que simulava que estava donat
d’alta a la Seguretat Social.

També va rebre un oferi-
ment de l’empresa, sempre se-
gons la seva versió, de 30.000
euros per a que oblidés el cas. 

A través del seu advocat, Le-
onardo va demandar l’empre-
sa. El fiscal del cas ja ha de-
manat dos anys de presó a
l’empresari.

L’empresa SARquavitae, que
gestiona diversos centres resi-
dencials per a persones grans a
tot l’Estat, gestionarà a partir
d’aquest mes el nou centre so-
ciosanitari Sant Jordi de Cor-
nellà. 

El centre, propietat de la

fundació Catalunya-La Pedre-
ra, atén a 80 residents, 19 usua-
ris del centre de dia, 22 usuaris
de l’hospital de dia i 56 resi-
dents de llarga durada. 

El nou centre comptarà amb
la presència de 112 treballa-
dors de diferents perfils pro-
fessionals i especialitzats en
l’atenció a les persones amb
discapacitat. 

El centre Sant Jordi de Cor-
nellà dona assistència priorità-

ria a les persones amb malalties
neurodegeneratives, a més d’o-
ferir serveis d’hospital de dia,
rehabilitació, fisioteràpia i in-
fermeria, entre d’altres.

Amb aquest centre ja són
vuit els centres residencials per
a la gent gran i cinc centres de
dia que SARquavitae gestiona a
tot Catalunya, on també dispo-
sa d’un servei d’atenció a les
persones discapacitades a nivell
de domicili.

Imatge del centre que SARquavitae gestiona a Jerez de la frontera. Foto: Ayuntamiento de Jerez.

Una empresa privada s’ocuparà
de la gestió del centre Sant Jordi
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Les rebaixes d’estiu ja han co-
mençat amb descomptes de
fins al 50% i 70% sobre el preu
dels articles. El petit comerç de
Cornellà, però, viu de manera
diferent aquest període de re-
baixa.

Segons fonts del Consorci
per al Comerç de Cornellà, dels
400 comerços adscrits a l’enti-
tat comercial Cornellà compra
a casa, només uns 80 fan cam-
panya de rebaixes. La resta o bé
no fa, o bé tira pel camí de les
ofertes especials. En aquest
sentit, les rebaixes és una cosa

de les grans superfícies comer-
cials com l’Splau o El Corte In-
glés. 

La papereria Andreu és un
establiment mític del barri d’Al-
meda de Cornellà. L’Andreu, el
propietari de la botiga, porta
gairebé 40 anys al front del

negoci, i afirma que està vivint
els seus pitjors moments. 

“Rebaixes? Ofertes? Si està
tot rebaixat!”, explica l’Andreu
en declaracions a Línia Corne-
llà. El botiguer destaca la forta
influència de les grans superfí-
cies com El Corte Inglés, situat
a escasos minuts del seu esta-
bliment. “Estem a l’aigua”, re-
bla l’Andreu. 

Sobre les vendes d’enguany,
l’Albert de la ferreteria Albimar
explica a Línia Cornellà com
“les vendes estan començant a
millorar durant el segon se-
mestre”, tot i que destaca que el
seu negoci té una vessant de
serveis industrials molt més
important que les petites ven-
des a clients.

Els comerciants veuen amb
escepticisme les rebaixes d’estiu
» La influència de les grans superfícies afecta durant les rebaixes
» Els botiguers afirmen que ja tenen els productes rebaixats

Altervinos ofereix tasts 
de vins i maridatges

GASTRONOMIA4El passat 5
de juliol el comerç Altervinos va
oferir un tast de vins i mari-
datges als seus clients. La boti-
ga celebra un cop al mes aques-
ta jornada enogastronòmica,
que enguany celebra dos anys. 

“En el darrer tast teníem
vins blancs i algun de rosat”, ex-
plica a Línia Cornellà en José
Luís, l’amo d’Altervinos. “Se
sol apuntar molta gent, i solem
fer un màxim de 20 persones
per als tasts i maridatges, i 30

com a màxim si es tracta de no-
més tast de vi”, prossegueix. La
quantitat de persones que s’a-
punten fa que l’entrada sigui li-
mitada.

MARIDATGE DE VINS
Quan hi ha tast amb maridat-
ge, és un xef l’encarregat de dur
a terme la sessió, juntament
amb l’enòleg del celler. Un ma-
ridatge de vins ensenya quins
vins van bé amb segons quins
àpats.

La Fira de Cornellà acollirà 
la Fira Outlet Barcelona

OUTLET4 La Fira de Cornella
acollirà els propers 6, 7 i 8 de
desembre la celebració de  la
mostra Stockcity!, la 1ª Fira
Outlet Barcelona.

En aquest esdeveniment
participaran més de 150 expo-
sitors amb roba de marques
punteres, un outlet amb una re-
lació qualitat-preu molt bona.

Els visitants trobaran una
amplíssima varietat de prime-
res marques de moda, calçat,
informàtica, perfumeria, roba
i calçat infantil, objectes d’es-
ports com el surf i l’snowboar-

ding, òptica, objectes de la llar,
matalassera, sofàs, comple-
ments o fins i tot electrodo-
mèstics amb descomptes del
50%, 70% i 90%.

LIQUIDACIÓ D’ESTOCS
Aquest esdeveniment suposa-
rà una immillorable oportuni-
tat perquè el comerciant pugui
liquidar el seu estoc i perquè el
visitant gaudeixi de tres dies de
compres outlet de primeres
marques als millors preus. La
fira ja ha visitat moltes ciutats
d’arreu l’estat.

Nova edició ‘Getting de finançament’ | Procornellà
El Centre d’Empreses de Procornellà organitzarà el proper 27 de setembre a l’Auditori una

trobada entre empreses catalanes per a afavorir i crear oportunitats de finançament a 
través del Netwowking o xarxa de contactes. L’acte constarà de dues parts, on es mostrarà

la importància de les necessitats de finançament i de saber presentar un projecte.
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L’Ajuntament s’ha posat a tre-
ballar en conjunt amb les enti-
tats esportives del municipi per
a identificar les mesures i im-
pulsar bones pràctiques per es-
talviar electricitat, gas i aigua a
cinc equipaments esportius.

Per tal de reduir els costos
de l’enllumenat, el consitori ha
proposat modificar l’horari d’o-
bertura de les instal·lacions i
sensibilitzar els usuaris i els
treballadors del centre.

Els edificis municipals on es
vol posar en pràctica aquestea
mesura són l’Estadi Munici-

pal, la piscina de Can Millars, el
pavelló Can Carbonell, el camp
de futbol d’Almeda, i les pistes
de petanca Pedró. Segons el
consistori, amb l’aplicació de
bones pràctiques, es poden as-
solir estalvis superiors al 10%
del consum de gas i electricitat
en cadan equipament. 

INCENTIUS A L’ESTALVI
Aquesta iniciativa es basa en el
projecte Euronet 50/50 de la
Diputació de Barcelona per ofe-
rir incentius a l’estalvi energè-
tic aconseguit, fruit de les bones
pràctiques que proposin i rea-
litzin els gestors i usuaris d’un
edifici.

A Cornellà, per exemple,
aquest projecte es va aplicar a

l’escola Dolors Almeda i va per-
metre estalviar 5.500€.

REGLAMENT POLÈMIC
El Reglament d'Instal·lacions
esportives que es va aprovar al
Ple municipal del febrer no es
va fer arribar a  l'oposició fins
tres dies abans del Ple. 

Jordi Rosell (CiU) va dir
que "si l'equip de govern no de-
manava l'opinió i la participa-
ció de les entitats esportives
abans d'aprovar-lo i no envia-
va el document aprovat a les en-
titats, CiU es posaria a disposi-
ció de les entitats esportives a
treballar per fer esmenes al
Reglament,  així com a solu-
cionar els dubtes que tinguin les
entitats”.

Comencen les mesures d’estalvi 
a les instal·lacions esportives 
» Ajuntament i entitats treballen en conjunt per reduir costos

» La iniciativa es basa en el projecte Euronet 50/50 de la Diputació

Les Nits d’estiu porten 
el Cinema a la fresca al barri

ACTIVITATS4Arriba l’estiu i
Cornellà aprofita les nits per a
oferir activitats a l’aire lliure.
Aquest és el cas del Cinema a la
fresca, a la plaça Catalunya del
barri del Centre, iniciativa amb
la qual s’han programat ses-
sions de pel·lícules des de prin-
cipis de juliol.

S’han projectat pel·lícules
epr als més petits, com Les
aventures de Tadeu Jones.

El cinema a l’aire lliure és
una de les propostes del pro-
grama Nits d’estiu que ha im-
pulsat l’Ajuntament de Corne-
llà de Llobregat, que  durant el
mes de juliol, des de l'any 1997,
presenta a espais a l'aire lliure
i totalment gratuïts, propostes
i estils variats per a totes les
edats, amb l'objectiu de fo-
mentar la cultura i promocio-
nar la música.

L’Ajuntament informa 
del cost dels equipaments

ECONOMIA4L’Ajuntament de
Cornellà ha donat el tret de sor-
 tida a la campanya per a infor-
mar del cost dels equipaments.
L’objectiu és donar a conèixer a
la ciutadania el preu dels serveis
i els costos de les instal·lacions
municipals.

Amb aquesta iniciativa, el
consistori espera que s’afavo-
reixi l’ús social i responsable
dels equipaments de la ciutat.
És una mesura per mostrar
més transparència en el finan-
çament, que es posa a disposi-
ció de la ciutadania.

S’informa del cost de man-
teniment i es desglossa quin
percentatge és a càrrec de l'u-

suari i quin es finança amb els
ingressos municipals. També
s'inclou, si és el cas, el percen-
tatge que correspon a altres
administracions.

EL PRESSUPOST EN XIFRES
Els equipaments municipals
compten amb uns cartells in-
formatius amb les dades nu-
mèriques de les despeses. PEr
exemple, la Biblioteca Central
costa 1.036.499,01 euros a l’A-
juntament i els usuaris no apor-
ten res. En canvi, a les instal·la-
cions esportives, els ciutadans
aporten el 0,04% del pressu-
post i a les activitats educatives,
el 7,04% recau als alumnes.

Museu Agbar | Activitats
El Museu Agbar de Cornellà de Llobregat porposa diverses activitats

d’estiu, amb iniciatives com la Ludoteca d'Aigua per als més petits. Per a
la gent gran, el museu ha programat l’activitat Quan l'aigua es 

mesurava en plomes per fer una visita al centre d'una manera diferent.
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Sant Ildefons

La Botiga Solidària de Cornellà
de Llobregat, un espai que ges-
tionen les entidats locals i que
amb el recolzament institucio-
nal ajuda en l’alimentació a
1.500 cornellanencs, es podrà
mantenir, com a mínim, fins al
desembre.  

La iniciativa es podrà allar-
gar gràcies al gran recapte que

es va fer a principis de juliol: en
total, es va recollir tres-cent
quilos de menjar i, aproxima-
dament, quatre-cents euros. A
més, l’associació compta amb
altres subvencions que també
han ajudat a la seva consolida-
ció i funcionament.

Amb tots aquests aliments,
la Botiga Solidària ha iniciat
una campanya d’estiu sota el
nom de La gana no fa vacan-
ces amb l’objectiu d’entregar
aliments a nens i nenes en si-
tuació de vulnerabilitat.

Amb aquest programa, en
què col·laboren diverses enti-
tats, juntament amb l’ajunta-
ment de Cornellà, la Generali-
tat i la Diputació de Barcelona,
es podrà alimentar a uns 1.500
ciutadans en risc d’exclusió so-
cial.

La campanya dóna servei a
mig miler de families durant
l’any cada dimecres i dijous a la
tarda, servei que es podrà man-
tenir durant els mesos de juliol
i agost, tot i coincidir amb les
vacances d’estiu.

La Botiga Solidària segurirà
alimentant famílies a l’estiu 

» La campanya La gana no fa vacancesha tingut un gran recapte
» Durant juliol i agost el programa estarà a disposició dels usuaris

Les families d’acollida donen
la benvinguda als sahrauís 

SOLIDARITAT4Com cada any,
Cornellà de Llobregat dóna la
benvinguda als nens i nenes
sahrauís acollits per les families
de la ciutat. I és que durant els
mesos d’estiu arrenca el pro-
jecte Vacances en pau de l’as-
sociació Cornellà amb el Poble
Sahrauí.

A la festa d’acollida, que es
va celebrar fa uns dies, es van
organitzar jocs al carrer, una
gimcana a la biblioteca del ba-

rri, es van explicar contes i es
van fer tallers.

Els nens i nenes sahrauis
van poder compartir berenar
amb les seves families d’acolli-
da estiuenca passant una bona
estona de lleure.

Les activitats de rebuda es
van fer a la plaça Carles Nava-
les, davant de la biblioteca de
Sant Ildefons, amb el suport
també de l’organització Punt de
Solidaritat.

Àmplia oferta estiuenca de 
la biblioteca de Sant Ildefons

CULTURA4Si hom no pot mar-
xar de vacances i ha de ro-
mandre a la ciutat, la Bibliote-
ca de Sant Ildefons ofereix un
ample ventall d’activitats cul-
turals per a l’estiu. 

La biblioteca de la plaça
Carlos Navales, com les altres
dues de Cornellà, s’adaptarà
als nous horaris d’estiu, que van
de les 15:30 fins les 20:30 ho-
res. 

Per començar de manera
lúdica aquesta temporada d’es-
tiu, la Sant Ildefons ofereix un
curs d’escacs a càrrec del Club
d’Escacs de Cornellà, del dia 15

fins el 24 de juliol, ambdòs in-
closos. És una activitat gratuï-
ta i té lloc a les 18 hores.

Per als amants de la histò-
ria, l’exposició K.L. Reich els sa-
tisfarà fins el 18 d’agost mit-
jançant la història de Joaquim
Amat, un escriptor manresà
supervivent al camp d’ester-
mini de Mauthausen. 

Per aquells que hagin sus-
pès alguna assignatura al juny,
la Biblioteca Sant Ildefons ofe-
reix un espai de suport, que
consta d’una sala d’estudi ober-
ta a tots aquells que vulguin es-
tudiar en silenci.

Dinamització | Esports
En el marc del programa Cornellà pel Civisme, s’està duent a terme una 

campanya de dinamització esportiva a les escoles durant els mesos d’estiu. 
Fins al 8 de setembre, les escoles del barri comptaran amb un dinamitzador

que organitzarà cada tarda activitats multiesportives gratuïtes i d’accés lliure.
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L’Auditori tanca la temporada 
i ja pensa en la tardor

MUSEUS4El Museu Merca-
der, ubicat al parc homònim,
ha obert les seves portes durant
aquest mes de juliol mitjançant
visites guiades a les seves ins-
tal·lacions. 

L’objectiu ha estat presen-
tar la història de la Finca Mer-
cader i descobrir alguns dels es-
pais de la planta noble, deco-
rats segons el gust d’una famí-
lia aristocràtica de finals del se-
gle XIX. 

El Museu Mercader és avui
un referent a l’hora de desco-
brir la forma de vida i les afi-
nitats culturals d’un cognom
aristocràtic del segle passat.
El Museu es troba a la planta
baixa del Palau, i compta amb
més de 3.000 peces.

El Palau Mercader
ofereix visites
guiades 

FESTES4L’últim cap de set-
mana de juny va tenir lloc la tra-
dicional Romeria del Rocío al
Parc de Can Mercader, amb el
peregrinatge pels carrers de la
ciutat amb el Simpecado, el
pendó de la germandat.

Dita romeria tindrà lloc, a
més de a Cornellà, a les locali-
tats de Sant Joan Despí i Es-
plugues. 

La tradició de la romeria es
remunta a fa més de 700 anys,
i té com a punt neuràlgic i ori-
ginal la capella de El Rocío, a la
localitat d’Almonte, Huelva. 

La Romeria de
Rocío arriba a 
Can Mercader

L’Auditori de Cornellà va tan-
car la temporada estable el pas-
sat juny, i ja ha presentat la pro-
gramació de cara a la tardor i
l’octubre. 

Abans però de marxar de
vacances durant l’agost, l’Au-
ditori de Cornellà ha presentat
la seva programació de teatre,
que enguany es presenta ca-
rregada d’humor i música. 

La programació tindrà inici
normal a partir del 5 d’octu-

brem amb un concert de joves
promeses com Andrea Motis &
Joan Chamorro, Núria Gra-
ham i Sara Pi. 

La resta de programació se
centrarà en el teatre, que sota el
nom de Teatre L’Auditori, por-
tarà propostes com El Super-
barber de Sevilla, un especta-
cle especial per als majors de 8
anys que serà representada en-
tre el 15 i el 22 d’octubre.

Sota la direcció de El Trici-
cle, l’òpera de Rossini vol apro-
par-se al públic més jove amb
una proposta divertida i marca
de la casa.

La tragicomèdia Bona gent

arribarà a Cornellà el proper 26
d’octubre, després del seu pas
pel Teatre Goya de Barcelona,
de la mà del seu director Daniel
Veronese. El director argentí
ens explicarà la tràgica història
de Margie Walsh, una mare
soltera amb una nena discapa-
citada, amb un toc d’humor i
sensibilitat.

El 8 de novembre serà el
torn de Berto Romero, que arri-
barà a Cornellà amb Sigue con
nosotro, un espai on l’humo-
rista explicarà en to d’humor la
seva experiència en el món de
l’espectacle i les reflexions de la
crisi dels quaranta.

Redacció
ALMEDA



| 14 líniacornellà 18 Juliol 2013

ENTREVISTA4Marcel Pellejà és el respon-
sable del Voluntariat per la Llengua del
CNL de Barcelona, que fa accions conjun-
tes amb les seus del Baix Llobregat. Va co-
mençar a peu de carrer i ara gestiona el pro-
jecte. Hi creu fermament i en destaca els
avantatges, tant per als aprenents com per
als catalanoparlants. Assegura que la so-
cietat en general hi surt guanyant.

Es diu que el Voluntariat per la Llengua es
va pensar per ajudar els aprenents a prac-
ticar el català i ha acabat ajudant també els
propis catalanoparlants. Ho comparteix?
Totalment. El projecte té molts avantatges.
Els aprenents poden practicar la llengua ca-
talana mentre que els voluntaris catala-
noparlants s’adonen que no hi ha cap raó
per no utilitzar-la, ja que se’ls entén. Això
canvia els hàbits del catalans, que quan
veiem una persona de fora de Catalunya
canviem automàticament de llengua.

Per educació...
Ens equivoquem. Durant tots aquests anys
de Voluntariat per la Llengua he pogut
comprovar que els aprenents ens diuen el
contrari. “Cada vegada que canvieu de
llengua, que l’amagueu, ens esteu fent un
lleig”, asseguren. I això fa reflexionar els ca-
talanoparlants i fa canviar els seus hàbits,
perquè després ho apliquen al seu dia a dia.
No podem pressuposar que no ens entenen
si parlem en català, perquè sovint estem fent
un lleig canviant de llengua. És per això que
els voluntaris també hi surten guanyant.

I la societat en el seu conjunt...
Així és. L’aprenent té un espai on pot
practicar el català i el voluntari creix per-
sonalment i s’adona que no cal que ama-
gui la seva llengua. El Voluntariat per la
Llengua fa perdre aquests hàbits. Els ca-
talanoparlants estan canviant les seves
conductes aquí i a la resta de la seva vida
i això repercuteix en la societat. La gent
cada cop parla en català amb més natura-
litat. Si no se’ns entén ja canviarem de llen-
gua, però fer-ho preventivament no cal.

El context polític està enfortint el sentiment
nacional. Això es tradueix en un augment
de voluntaris per la llengua?
No sé si hi ha pujades o baixades. A Cata-
lunya es fan 10.000 parelles lingüístiques
a l’any. En termes polítics, potser sí que hi
ha participants que tenen aquest tipus de
motivacions. Però nosaltres pensem que
això és una manera simpàtica, relaxada i
desenfadada de fer llengua i de fer cultu-
ra. Volem fugir una mica de la política per-
què aquí practiquem la llengua. I és que,
malauradament, molts aprenents no ho po-
den fer durant el seu dia a dia per culpa dels
mals hàbits dels catalanoparlants.

Facilitar que persones catalano-
parlants es trobin amb altres per-
sones que volen aprendre català
i puguin conversar així en un
ambient real i distès. Això és el Vo-
luntariat per la Llengua, un pro-
grama que impulsa la Direcció
General de Política Lingüística i
que enguany celebra els seus 10
anys d’història.

Gestionat pel Consorci per a la
Normalització Lingüística (CPNL)
a través dels 22 Centres de Nor-
malització Lingüística (CNL) d’a-
rreu del territori, el programa
serveix perquè les persones que
volen aprendre català adquireixin
seguretat i perquè les que ja el par-
len s’acostumin a no canviar de
llengua innecessàriament.

Més de 70.000 parelles lin-
güístiques s’han beneficiat dels
avantatges del programa durant la
seva dècada d’història. Durant un
mínim de 10 hores, voluntaris i
aprenents han conversat on han
volgut, quan han volgut i del que
han volgut amb un objectiu com-
partit: utilitzar el català.

El Voluntariat per la Llen-
gua va néixer l’any 2002 a Cornellà
amb 19 parelles participants. Sota
el nom de Voluntaris per la llen-
gua, el programa va sorgir com un
recurs més per facilitar l’aprenen-
tatge de la llengua catalana dels
alumnes dels cursos de català per
a adults del CPNL. Paradoxal-
ment, aquests es queixaven que
quan sortien de l’aula no podien
practicar la llengua que estudiaven

per integrar-se a Catalunya perquè
ningú no els parlava en català.

Des d’aleshores, la iniciativa ha
experimentat moments d’extensió,
de reorientació i de consolidació.
L’any 2007, i ja sota el nom de Vo-
luntariat per la llengua, el pro-
grama va rebre un impuls defini-
tiu per part de la Generalitat, que
va considerar prioritari augmen-
tar-ne l’impacte i estendre’l a tot
Catalunya i a qualsevol persona in-
teressada independentment de
les classes de català.

La iniciativa també ha rebut
el suport de la Comissió Europea
en forma de reconeixement, sent
considerada una de les 50 millors
pràctiques europees d’aprenen-
tatge d’una llengua.

MÉS ENLLÀ DE LA LLENGUA
A més de conversar en català du-
rant una hora a la setmana en el
lloc i l’horari que decideixen, les pa-
relles lingüístiques poden partici-
par en les activitats complemen-
tàries de coneixement del territo-
ri, la cultura i la societat catalanes
que també impulsa el programa.
Tots els participants disposen d’un
carnet que els permet gaudir d’a-
vantatges arreu de Catalunya.

En aquest sentit, el Volunta-
riat per la Llengua compta amb
la col·laboració de moltes entitats
i establiments que transporten el
programa al teixit social i asso-
ciatiu. Durant l’últim any, prop de
700 entitats i més de 2.000 esta-
bliments hi han donat suport.

Actualment, la iniciativa s’ha
introduït a diversos àmbits secto-
rials, com ara l’empresa, la sanitat,
la justícia, l’esport o els Instituts
d’Educació Secundària, on ha tin-
gut també una molt bona acollida.

» Més de 70.000 parelles lingüístiques participen en el programa del Voluntariat per la Llengua
» Prop de 700 entitats i més de 2.000 establiments col·laboren amb la iniciativa durant l’últim any

Arnau Nadeu
CORNELLÀ

del Voluntariat per la Llengua

“Quan canviem de llengua per
educació ens equivoquem”

Una dècada d’entrega
desinteressada pel català

Reportatge fotogràfic: Pamela Martínez
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La història de l’Adrián Murga i
l’Eulàlia Silvente va començar fa
només un mes amb un joc de tar-
getes. “La primera trobada va
ser a la Casa dels Entremesos on
ens van repartir uns papers amb
un animal dibuixat i es tractava de
trobar la nostra parella”, comen-
ta l’aparellador toledà. La imat-
ge d’un bou els va unir com a pa-
rella lingüística i des d’aleshores
han compartit més d’una canya i
ja han fet plans de futur com anar
a patinar, assistir a un concert de
música clàssica o fins i tot ajudar-
se a fer els forats per a penjar una
prestatgeria. I és que qualsevol ex-
cusa és bona per practicar el ca-
talà.

Per a aquesta voluntària “és
molt positiu que algú vulgui
aprendre català perquè molta
gent aposta per estudiar anglès,
francès o rus perquè amb el cas-
tellà ja els entenen a tot arreu”. De
fet, tal i com comenta l’Adrián, “hi
ha llocs, com les Rambles, on és
més habitual trobar-te una per-
sona que parli anglès que una que
parli català”. 

Asseguda a la terrassa d’un
bar, la Pamela Campoverde, una
estudiant d’origen equatorià,
manté una conversa amb la seva
voluntària, l’Isabel Baeza, sobre
l’hàbit dels catalanoparlants de
canviar de llengua davant d’un in-
terlocutor estranger. “El que em
fa sentir discriminada és que la
gent em senti parlar en català i em
contesti en castellà”, comenta la
Pamela. Els aprenents que par-
ticipen al Voluntariat per la Llen-
gua coincideixen en destacar les
dificultats que tenen per poder
conversar en aquest idioma.
“Diuen que et parlen en castellà
per ajudar-te però jo sempre dic
que així no m’estan beneficiant”,
destaca la futura dissenyadora. 

Per la Isabel, filòloga, “costa
molt no canviar de llengua perquè
tenim la idea que som poc res-
pectuosos si no ho fem”. Es trac-
ta d’un sentiment compartit en-
tre els voluntaris, però la Pame-
la hi fa un incís: “Jo sé que no sóc
catalana però m’estimo aquesta
llengua i m’entristeix que els ca-

talans no defensin el seu idioma
perquè amb el temps es perdrà”. 

La Pamela i l’Isabel només
s’han vist tres vegades però han
connectat de meravella. “Estem
començant però estic encantada
perquè la veig amb tantes ganes
d’aprendre...”, comenta la vo-
luntària. 

Els que sembla que es coneguin
de tota la vida són en Ferran Cas-
tilla i la seva aprenent, la Maria
Isabel Pereyra. Originària de l’Ar-
gentina i periodista de professió,
el seu primer contacte amb el ca-
talà va ser precisament a  Ciudad
de La Plata. “Em  vaig casar amb
en Jordi, que era de Catalunya
però es considerava totalment
castellanoparlant i no volia tenir
res a veure amb el català. Un dia
vaig haver de fer un reportatge so-
bre un casal català i m’hi va
acompanyar. Després de tres
anys de resistència a l’idioma va
ser escoltar ‘Bon dia’ i posar-se a
plorar”. Per la Maria Isabel aquest
va ser un punt d’inflexió perquè
“vaig veure la part emocional de
la llengua, com hi connectes, i
vaig decidir posar-me a estu-
diar”. 

Un temps més tard, el destí la
va fer creuar el Pacífic per venir
a Barcelona i després de dotze
anys a la ciutat va decidir inten-
tar, per tercer i últim cop, treure’s
el nivell C de català. Segons ex-
plica la Maria Isabel, “tenia molts
problemes de fluïdesa i vaig de-
manar un voluntari molt estric-
te i em van presentar el Ferran, el
qual m’ha ajudat a treure’m el tí-
tol”.

“Des del mes de gener hem
anat al Palau de la Música, al Li-
ceu i a l’Auditori, he conegut el
Museu d’Història i el MNAC  i
m’ha explicat la història dels edi-
ficis modernistes de Barcelona”,
comenta la periodista.

En Ferran té clar els beneficis
que ha extret d’aquest programa:
“A part d’ajudar a aprendre i di-
vulgar la llengua i la cultura ca-
talana, el voluntariat ha estat
molt enriquidor perquè he cone-
gut a una gran persona”. En
aquest sentit, els aprenents no es
volen perdre l’oportunitat de viu-
re el Voluntariat per la Llengua
des de l’altra banda i asseguren
que “si arribem al nivell sufi-
cient de català algun dia també fa-
rem de voluntaris”. 

Aina Galduf
BAIX LLOBREGAT

“Em sento 

discriminada quan

em contesten 

en castellà”

“Hem anat al Palau

de la Música, al 

Liceu, a l’Auditori i al

Museu d’Història”

“A les Rambles és més habitual trobar-te una persona 
que parli anglès que una que parli català”

Línia  Cornellà comparteix una jornada amb sis participants del Voluntariat per la Llengua

“Diuen que em parlen en castellà per ajudar-me però
jo sempre dic que així no m’estan beneficiant”

“A part d’ajudar a aprendre i divulgar la llengua i la cultura
catalana, el voluntariat ha estat molt enriquidor”

Tres parelles, el mateix objectiu

del Voluntariat per la Llengua
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